

Doctor.—¿Altres molèsties?

Muller.—A les cames. Als pocs moments de posar-me al llit sento a vegades dolors forts als turmells i als genolls.

Doctor.—Perfectament, senyora. ¿Tindrà l'amabilitat de passar a aquest departament i despullar-se? L'infermera l'ajudarà. (*Mentre aprèta el timbre, fa signe al marit perquè es quedi.*) Quan estan sols li diu:

Doctor.—Tinc el pressentiment de què es tracta d'alguna malaltia de la sang.

Marit.—(*Atallant-lo i confidencialment.*) Li he fet analitzar dues vegades la sang i sempre ha donat resultat negatiu. Jo, quan era jove vaig sofrir una avariosi; una avariosi molt forta, però gràcies a un tractament molt enèrgic que em va dur el Dr. X..., vaig quedar completament curat, segons ell mateix va assegurar-me. Posteriorment, des d'abans de casar-me, cada any m'he fet analitzar la sang i sempre amb resultat totalment negatiu...

*L'examen de la malalta sembla que va menar a conclusions interessants. No poguérem assistir al mateix, puix que el rodejaren del major secret. En canvi vàrem poder furetejar la fitxa de la malalta, de la qual són les notes que segueixen: "...depressió circular en el primer gran molar. Volta del paladar ogival. Vel del paladar bifid. Separació dels dos incisius mitjans superiors. Eixamplament de la base del nas. Pa velló de les orelles aplanat. L'embà del nas desviat. Gran inestabilitat psíquica..."*

*Acabat l'examen, surt el doctor i fa signe al marit perquè el segueixi.*

Doctor.—La seva senyora és sifilítica.

Marit.—(*Esglaiat.*) ¡Com! ¿i els anàlisis de sang?

Doctor.—No tenen importància en aquest cas. La sang, quan dóna resultat positiu, afirma quasi sempre; però quan és negatiu, no nega... Pel demés, pot vostè estar tranquil. Havent seguit un tractament a consciència, i comprovats plenament els seus efectes, no és vostè el culpable. La seva senyora no té tampoc cap culpa. Porta els gèrmens a la sang des d'abans de néixer...

Marit.—(*Desesperat.*) I així la meva muller no podrà arribar a concebre...

Doctor.—Tranquil·litzi's. Si segueix un tractament sever, la senyora de vostè podrà arribar a tenir fills sans, tan sans com la dóna més apta del món.



### Hombre y mujer ante el amor por F. Marfí Ibáñez

(De la pág. 19)

tamente femeninas—, como la masculinización del hombre —situación en su justo escalón—, serán siempre motivos no de antagonismo, sino de cariño y atracción entre los esposos. Porque situados cada uno en su puesto, no existirán perturbadoras ambigüedades. El error radica en establecer confusionismos. En que invada el hombre terrenos femeninos y la mujer coarte las iniciativas del hombre.

Pero decir esto no basta. Hay que saber situarse cada uno en su justo papel. Para lo cual debemos conocer previamente los ejes en torno a los cuales gira —o debería girar— la existencia del hombre y la mujer.

La vida del hombre se mueve en torno a un eje diferente del que ostenta la rueda femenina. Eje de la vida masculina, no es en última y suprema instancia sino el trabajo, la lucha, la actuación profesional y social, la tarea esforzada en pos del ideal. En una palabra, el hombre tiende hacia el trabajo, actividad emanada de él mismo y sobre la cual edifica su personalidad. Por eso en la psicología matrimonial masculina, domina el sentimiento de independencia y el deseo de luchar y proteger a la mujer amada. Cuando esos anhelos se ven aunados al cariño de la esposa; y el amor y

el trabajo se funden en melodiosa síntesis, el hombre ha realizado toda su vida.

La vida femenina es una estrella cuyo centro es el amor, la tendencia al compañerismo y cuidado rebotante de ternura del marido. Por eso la mujer no vive como el hombre desde sí misma, sino que vive en el matrimonio hacia fuera, vertida hacia el marido, dispuesta a hacerle donación de su amor y con él de toda su vida. De ahí que el varón esté en el matrimonio dispuesto a la protección y la mujer a dejarse proteger.

Trabajo masculino, amor femenino, como ejes de la existencia. Lo contrario son desviaciones, falsas posiciones. El hombre donjuán que hace centro de su vida el amor, es una aberración. La mujer célebre, feminista furibunda y cuya existencia se desliza atada al trabajo y lejos del amor, es otra monstruosidad biológica.

Trabajo y amor. De la unión de tan bellas esperanzas, se forja la gema esplendorosa de la felicidad conyugal. No es tan difícil lograr esa felicidad. Del varón que la alcance para él y su compañera matrimonial, podrá decirse la profunda frase bíblica aromada a Paraíso y a pecado: "Y Adán conoció a Eva".